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بسیاری از معادن ایمن سازی نشده اند
وزیر صمت گفت: باید به ایمن سازی معادن جدی نگاه 
کنیم امروز در بسیاری از معادن ما ایمن سازی انجام نشده 
است.سید محمد اتابک در بازدید از نمایشگاه ایران کانمین 
۲۰۲۴ و ایران متافو اظهار کرد: به طور قطع سرمایه گذاری در 
معادن را پیگیری خواهیم کرد تا تکنولوژی و فناوری های 
جدید را به معادن بیاوریم. باید به ایمن سازی معادن جدی 
نگاه کنیم، در بسیاری از معادن ما ایمن سازی انجام نشده 
است و در همه این زمینه ها باید سرمایه گذاری کنیم.وزیر 
صمت ادامه داد: معتقدیم معادن بخش بالقوه عظیمی را 
به خود اختصاص داده است که باید از این ظرفیت استفاده 
کرد؛ از این رو هم دولت، هم بخش خصوصی و هم معدنکاران 
باید همت کنند.اتابک با اشاره به اینکه معدن جزو مزیت های 
کشور و سرمایه گذاری در آن جزو ملزومات است، گفت: باید 
لات و تکنولوژی های جدید معدنی وارد کنیم.وی  ماشین آ
با بیان اینکه صنعت مدت هاست که با ناترازی انرژی مقابله 
می کند، افزود: این ناترازی هر سال نسبت به سال قبل تشدید 
شده است و امسال هم شاید شدیدترین ناترازی را نسبت به 

گذشته داشته ایم.
اتابک عنوان کرد: باید در بلندمدت فکر این باشیم که خود 
تولیدکنندگان و صنعتگران انرژی مورد نیازشان را تولید کنند، 
کنون سعی مان این است که بیشترین میزان انرژی را در  اما ا
اختیار صنعت فولاد قرار دهیم و با هماهنگی با تولیدکنندگان، 

ساعت قطع و وصل انرژی را مدیریت کنیم.
که با  کرد  وزیر صنعت، معدن و تجارت، ابراز امیدواری 
ناترازی انرژی، تولید در صنعت کاهش پیدا نکند.وی با بیان 
اینکه تولیدکنندگان داخلی استقبال خوبی از نمایشگاه های 
با  مقایسه  در  نمایشگاه ها  این  گفت:  داشته اند،  معادن 
که  کرده است  گذشته، بسیار موفق عمل  نمایشگاه هایی 

امیدواریم منتج به تفاهم نامه ها و قراردادهای تجاری شود.

برنامه دقیقی برای عبور از زمستان داریم
مدیرعامل شرکت ملی نفت گفت که برنامه ریزی دقیقی 
برای عبور از زمستان مدنظر داریم. حمید بورد در خصوص 
بخش انرژی لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ با بیان اینکه معتقدم 
لایحه بودجه با برنامه همخوانی دارد و فقط اختیارات اجرایی 
ما کافی نیست که این مسئله نیز با همراهی دولت و مجلس 
گرچه تمام تلاش خود را برای  برطرف خواهد شد، اظهار کرد: ا
بهینه سازی انرژی و اجرای قوانین برنامه هفتم به کار گرفته ایم 
و هزینه بهینه سازی نیز از محل صرفه جویی همچون اعمال 
کنون  گاز تأمین می شود و حتی تا تعرفه پلکانی از قبوض 
مجوزهای  قانون گذار  و  شده  جمع آوری  خوبی  اعتبارات 
مناسبی برای بهینه سازی در نظر گرفته است که می توان آنها را 
اجرا کرد، اما اختیارات اجرایی ما در حوزه بهینه سازی محدود 
است.وی اولویت شرکت ملی نفت ایران را با توجه به ناترازی 
، افزایش تولید نفت و گاز اعلام کرد و افزود:  شدید انرژی در کشور
خوشبختانه در سه ماه گذشته تولید نفت و گاز افزایش خوبی 
داشته است، ضمن آنکه در کنار این مهم، بهینه سازی را نیز در 
صدر اقدام های خود قرار داده ایم، البته صرفه جویی مردم و 
صنایع در این مسیر به ما کمک شایانی خواهد کرد. همچنین 
برای توسعه میدان ها، به ویژه میدان های مشترک برنامه 
دقیقی داریم و کارها به خوبی در حال انجام است.مدیرعامل 
شرکت ملی نفت ایران تصریح کرد: برنامه ریزی دقیقی به همراه 
گاز ایران برای عبور از زمستان و انجام وظیفه  شرکت ملی 
افزایش تولید مدنظر داریم، ضمن آنکه همکاران ما در شرکت 
و پالایش و پخش برای افزایش تولید گازوئیل و توزیع مناسب 
تلاش شبانه روزی می کنند.بورد اظهار کرد: مجلس و دولت 
مکمل یکدیگرند و به یقین بدون همراهی هم نمی توانند 
گامی بردارند و البته ما دولتی ها باید به مجلس پاسخگو باشیم 
و قوانین مصوب آنها را اجرا کنیم، این ارتباط تنگاتنگ است و 

حدود سه ماه گذشته تعامل خوبی از مجلسی ها دیدیم.

رجیستری مسافری آیفون ممکن شد
معاون برنامه ریزی و مقررات سازمان توسعه تجارت از فراهم 

شدن امکان ثبت مسافری آیفون از روز ۵ آذر خبر داد.
مرتضی احمدی، معاون برنامه ریزی و مقررات سازمان 
توسعه تجارت گفت: امکان ثبت مسافری آیفون فراهم شده 
و افرادی که از ۱۷ آبان  تا روز ۵ آذر ۱۴۰۳ به صورت مسافری 
کرده اند،  نیز اظهار  گمرگ  به  و  آیفون داشته اند  واردات 
می توانند وارد سامانه گمرک شوند، حقوق ورودی را پرداخت 

کنند تا آیفون رجیستری  شود.
وی افزود: براساس مصوبه ۱۷ آبان دولت واردات گوشی 
آیفون مجاز اعلام شده و تعرفه آن هم براساس قانون بودجه و 
بر اساس آنچه در قانون پیش بینی شده است، اعمال خواهد 
شد. به گفته این مقام مسئول براساس آخرین تصمیم گیری ها 
و طبق هماهنگی که با مرکز فاوای وزارت صمت هم انجام 
شده است، از امروز امکان ثبت تلفن مسافری وجود دارد و 
افرادی که از ۱۷ آبان تا امروز به صورت مسافری واردات آیفون 
داشته اند و به گمرگ نیز اظهار کرده اند، می توانند وارد سامانه 
گمرک شوند، حقوق ورودی را پرداخت کنند و آیفون آنها 
رجیستر می شود. این استعلام همزمان از سامانه همتا نیز 
گرفته می شود و کار انجام خواهد شد. معاون برنامه ریزی و 
مقررات سازمان توسعه تجارت با اشاره به وضعیت گوشی هایی 
که از اسفند ۱۴۰۱ واردات آن ممنوع شده بود، نیز گفت: در مورد 
گوشی هایی که از اسفند ۱۴۰۱ تا ۱۷ آبان امسال وارد کشور شده 
است، مراتب مربوطه با توجه به ملاحظات حقوقی به ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و معاونت حقوقی ریاست جمهوری اعلام 
شده تا بررسی و تصمیم گیری شود و تقاضا می شود افراد از 
مراجعه به دستگاه های مرتبط تا تصمیم گیری نهایی جدا 
خودداری کنند. احمدی ادامه داد: برای رویه تجاری واردات 
آیفون نیز موضوع در دست بررسی است و دستگاه های مرتبط 
از جمله وزارت صمت و بانک مرکزی در حال بررسی شیوه های 
تامین منابع ارزی این موضوع و نحوه واردات آن هستند که در 
صورت به نتیجه رسیدن متعاقبا اعلام خواهد شد. به گفته 
معاون برنامه ریزی و مقررات سازمان توسعه تجارت براساس 
قانون بودجه، حقوق وارداتی در رویه های تجاری واردات 
آیفون ۱۵ درصد و در رویه های مسافری هم ۳۰ درصد است 
که البته با توجه به هزینه های جانبی برای رویه های مسافری 
این میزان برای رجیستری گوشی به حدود ۴۰ درصد می رسد.

اخبار

 قطعی برق جاده ها 
برای کاهش مصرف

مدیرکل دفتر نگهداری علائم، تجهیزات 
و توسعه ایمنی راه سازمان راهداری گفت: 
در هیچ یک از استانداردهای بین المللی و 
همچنین استانداردهای داخلی، روشنایی 
راه الزامی نیست و در هیچ کجای دنیا در 
که روشنایی  گفته نشده  مشخصات فنی 
مجید  باشد.  الزامی  بزرگراهی  یا  آزادراه 
صباغ زاده،  مدیرکل دفتر نگهداری علائم، 
سازمان  راه  ایمنی  توسعه  و  تجهیزات 
راهداری در گفت وگو با ایلنا درباره وضعیت 
روشنایی جاده های کشور اظهار داشت:  
در هیچ یک از استانداردهای بین المللی و 
همچنین استانداردهای داخلی، روشنایی 
راه الزامی نیست و در هیچ کجای دنیا در 
که روشنایی  گفته نشده  مشخصات فنی 
آزادراه یا بزرگراهی الزامی باشد.   وی ادامه 
داد: البته در سازمان راهداری و حمل و 
نقل جاده ای درباره روشنایی راه ها اولویت 
گر منابع مالی وجود  بندی ایجاد شده و ا
گردنه های مه گیر و تونل ها  داشته باشد، 
در اولویت روشنایی هستند. در تونل ها به 
واسطه تغییر وضعیت چشم راننده در نور 
ج و داخل تونل وجود دارد و اینکه از  خار
محیط پر نور وارد محیط تاریک می شود و 
همچنین برعکس این وضعیت، نیاز است 
که محیط تونل روشنایی داشته باشد. در 
،  در زمستان ها  و در  گردنه ها و نقاط مه گیر
شرایطی که مه غلیظی وجود دارد، روشنایی 
کلی در  می تواند موثر باشد اما به صورت 
هیچ استانداردی روشنایی الزام نیست. 
مدیرکل دفتر نگهداری علائم، تجهیزات و 
توسعه ایمنی راه سازمان راهداری گفت: در 
کثر از جاده ها خط کشی مسیر  شب هم در ا
نمای بهتری برای رانندگان ایجاد و مسیر 
حرکت را مشخص می کند، حال سوال این 
است که آیا کسی که در یک جاده روستایی 
عبور می کند با فردی که آزادراه تردد دارد از 
گر قرار باشد  نظر ارزش انسانی تفاوتی دارد؟ ا
در آزادراه ها روشنایی وجود داشته باشد که 
راننده بتواند جاده را ببیند قاعدتا باید  راه 
روستایی هم برای رانندگان روشن باشد. 
کید کرد: برای دیده شدن در  صباغ زاده تا
گلاسبید  کشی را با استفاده از  شب خط 
که دانه های شیشه ای هستند  که در شب 
بازتاب نور دارند، انجام می دهیم  و وقتی در 
شب راننده در جاده حرکت می کند، بازتابی 
که از برخورد نور خودرو به گلاسبید در داخل 
خط کشی ها برمی گردد مسیر را برای رانندگان 
مشخص می کند. وی افزود: درباره اینکه در 
کل کشور در طول جاده ها باید روشنایی 
ایجاد شود،هیچ   استانداردی وجود ندارد 
و نه تنها در ایران این استاندارد وجود ندارد 
بلکه در تمام دنیا و در آزادراه هایی اروپایی 
هم با سرعت نامحدود الزاما همه جاده ها 
روشن نیستند. نهایت سرعت در آزادراه های 
کیلومتر در ساعت است اما در  ایران ۱۲۰ 
کشورهایی با سرعت ۲۰۰ کیلومتر در ساعت 

هم سیستم روشنایی اجباری نیست.
 مدیرکل دفتر نگهداری علائم، تجهیزات 
و توسعه ایمنی راه سازمان راهداری گفت:  
زوایه  و  نور  زاویه  خودروها  تمام  چراغ 
کنش نور دارد که این زوایه نور مطابق  پرا
با شرایط جاده طراحی شده است و این 
دو استاندارد نور خودرو و خط کشی با هم 
همانگ هستند و مسیر حرکت را برای راننده 
که چراغ خودرو  مشخص می کنند. نوری 
به  را  خط  دیدن  امکان  می شود  ساطع 
راننده می  دهد و بازگشت نور از خط کشی ها 
صباغ زاده  است.  مسیر  کننده  مشخص 
درباره قطعی برق جاده ها برای صرفه حویی 
در مصرف برق اظهار داشت: هر سال با این 
موضع مواجه هستیم که وقتی مصرف برق 
در کشور از حدی افزایش پیدا می کند، به 
کاهش  اجبار مصرف برق از محل دیگر را 
کز اولویت  دار را  می دهند تا بتوانند برق مرا
کید کرد: در قطعی برق  تامین کنند. وی تا
معمولا این گونه است که در فضای برون 
خاموش  میان  در  یک  را  چراغ ها  شهری 
تا محیط دچار خاموشی مطلق  می کنند 
نشود. محیط یا باید بدون روشنایی باشد 
گر قرار باشد که محیط روشن باشد نباید  اما ا
این روشنایی مقطعی باشد و راننده دائم 
از محیط تاریک وارد محیط  روشن شود 
که باعث خستگی چشم راننده خواهد  چرا
شد. سیاست ما در وزارت راه و شهرسازی 
 LED هم استفاده از لامپ های کم مصرف
است که بتوانیم مصرف برق را کاهش دهیم. 
اما اولویت ما برای روشنایی همان نقاط  
، تونل ها و نقاط حادثه خیر هستند  مه خیر
که تقاطع عبور پیاده هم دارد و ممکن است 
در شب عابر پیاده دیده نشود.   مدیرکل دفتر 
نگهداری علائم، تجهیزات و توسعه ایمنی راه 
سازمان راهداری درباره استفاده از پنل های 
خورشیدی برای روشنایی جاده ها گفت:  
از پنل های خورشیدی هم برای روشنایی 
جاده ها استفاده شده اما در این باره هم 
که   با محدودیت هایی مواجه هستیم چرا
معمولا  خورشیدی  پنل های  این  باتری 
عمر محدودی دارد و بعد از مدتی جوابگو 
نیستند یا هزینه نگهداری آنها بالاتر است. 
اما در مناطقی که شبکه برق وجود ندارد 
استفاده  خورشیدی  یا  سولار  سیستم  از 

می کنیم.

با  ایران  بورس  بازار   ، اخیر ماه های  در  ملی:  آرمان 
سیاست های عبدالناصر همتی، وزیر اقتصاد، به سمت رونق 
حرکت کرده است و روند صعودی را نشان می دهد که در 
سال ۱۴۰۳ بی سابقه بوده است. با این حال، عواملی همچون 
تشدید تحریم های آمریکا و اروپا و تصویب قطعنامه  شورای 
حکام، وضعیت اقتصادی کشور را تاحدی بحرانی کرده و 
روند رو به رشد بورس را متزلزل کرد. در حالی که بورس در 
حال حاضر بیشتر نیاز به جلب اعتماد مردم و سرمایه گذاران 
دارد، چنین شرایطی باعث می شود که روند صعودی بورس با 
کام بگذارد.  چالش هایی روبه رو شود که تلاش های دولت را نا

   سبزپوشی بورس 
همتی  سیاست گذاری های  ملی«،  »آرمان  گزارش  به 
در روزهای اخیر بر تقویت بازار بورس قرار گرفته تا با ایجاد 
، اعتماد  ثبات نسبی و سبزپوشی آن در روزهای مستمر
سرمایه گذاران را به خود جلب کند و این بازار را از روند بحرانی 
سال های گذشته تغییر دهد، اما به نظر می رسد که تا زمانی 
که تنش ها و تحریم ها و قطعنامه های مختلف علیه ایران 
ادامه داشته باشند، چالش های موجود بر سر راه رشد 
بورس همچنان پابرجا خواهند بود. کارشناسان معتقدند، 
این وضعیت نشان دهنده پیچیدگی های اقتصادی ایران 
و تأثیرات بین المللی بر بازارهای داخلی است، از این رو به 
نظر می رسد برای بهبود وضعیت بورس، نیاز به برخی تغییر 
جهت ها در سیاست های اقتصادی به موازات کنترل و کاهش 

تنش های بین المللی وجود دارد. 

   جذابیت بازار سرمایه 
تحلیلگران بر این باور هستند، ایجاد ابزارهای مالی جدید و 
متنوع می تواند به جذب سرمایه گذاران کمک کند. این ابزارها 
می توانند شامل اوراق قرضه، صندوق های سرمایه گذاری 
و دیگر محصولات مالی باشند، همچنین می توان با ارائه 
تسهیلات و مشوق های مالی به صنایع داخلی، تولید را 
افزایش داد. این حمایت می تواند شامل کاهش مالیات، 
تسهیلات بانکی و حمایت های صادراتی باشد. به علاوه 
از جمله  نیز  کشورهای همسایه  با  روابط تجاری  تقویت 
که می تواند با بهبود وضعیت اقتصادی  گزینه هایی است 
و احتمال توسعه سرمایه گذاری ها، تاثیرتحریم ها را خنثی 
کرده و با ایجاد روابط تجاری با کشورهای هم پیمان به بهبود 
وضعیت اقتصادی و در نتیجه رونق بورس کمک کند. یکی از 
الزامات اساسی بازار سرمایه، شفافیت اطلاعاتی و دسترسی 
آسان سرمایه گذاران به اطلاعات مالی شرکت هاست. تقویت 
سامانه های نظارتی و الزام شرکت ها به انتشار گزارش های 
دقیق و به هموقع می تواند اعتماد بیشتری به بازار ایجاد کند. 

خ تسعیر     افزایش نر
ز  ار تسعیر  خ  نر افزایش  بر  مبنی  نامه ای  مرکزی  بانک 
کنش خوبی به آن نشان داده است.  منتشر کرده که بازار وا
کنش مثبت بازار سهام  این تصمیم در کوتاه مدت باعث وا
و شاخص کل بورس با رشد خوبی همراه خواهد کرد. بررسی 
پیام های این اقدام نشان می دهد که این سیاست می تواند 
تاثیرگذار  سرمایه  بازار  و  اقتصاد  مختلف  بخش های  در 
خ تسعیر ارز به معنای افزایش ارزش ریالی  باشد. افزایش نر
درآمدهای ارزی شرکت های تولید شده است، شرکت های 
فعال در صنایع پتروشیمی، فلزات اساسی، معادن و نفت از 
این تصمیم خواهند برد. درآمد این شرکت ها ممکن است به 
، سودآوری آن ها  ارز خارجی تبدیل شود و با تغییر نرخ تسعیر
باعث بهبود می یابد که می تواند باعث افزایش ارزش سهام 
آن ها در بورس شود. به گفته تحلیلگران، این تصمیم می تواند 

که افزایش  به دولت در سیاست های کلان ارزی کمک کند، چرا
، انگیزه صادرکنندگان برای خرید ارز در سامانه  نرخ تسعیر ارز
نیما را افزایش می دهد و از طرفی، سیاست های پولی دولت 

برای تامین بودجه را تقویت می کند. 

   چالش ها و ملاحظات
، به ویژه  تصویب بانک مرکزی مبنی بر افزایش نرخ تسعیر ارز
برای برخی شرکت ها و بانک ها، تصمیم مثبتی تلقی شود، 
که می تواند به افزایش سهام و جذب سرمایه گذاری کمک  چرا
کند، با این حال، موفقیت بلندمدت این سیاست در مدیریت 
تأثیرات آن بر بخش های مختلف اقتصاد و کنترل انتظارات 
گر دولت همزمان ثبات اقتصادی را حفظ  تورمی دارد، اما ا
کند، این اقدام می تواند نقطه عطفی در تقویت بازار سرمایه 
محسوب شود. بر اساس این گزارش، بازار سهام از ابتدای 
هفته روند صعودی داشت. شاخص کل بورس روز گذشته 
توانست مقاومت سنگین دو میلیون و ۳۰۰ هزار واحدی را 
از پیش رو بردارد و در ارتفاع دو میلیون و ۳۳۱ هزار واحدی 
بایستد. دیروز هزار و ۵۳ میلیارد تومان پول حقیقی وارد بازار 
شد. معاملات دیروز سهم های بزرگ بازار در جهت کندل روز 
، شاخص کل با  معاملاتی گذشته بسته و در پایان بورس دیروز
رشد ۴9 هزار و ۱۴۱ واحدی که معادل ۲/۱۵ درصد این شاخص 
است، همراه شد. بر این اساس شاخص کل در پایان معاملات 
۳۳۱ هزار واحدی ایستاد. در  امروز در ارتفاع دو میلیون و
، قیمت معاملات سهم های کوچک بازار سهام  طرف دیگر
نیز افزایش یافته است، به طوری که شاخص هم وزن بازار در 
پایان بورس امروز ۱۴ هزار و ۷۱ واحد که معادل ۱/9۳ درصد 
این شاخص است، افزایش ارتفاع داد و به سطح ۷۴۱ هزار 
واحد رسید. گفتنی است، خبرهایی غیررسمی در خصوص 
افزایش سرمایه شرکت ایران خودرو در بین سهامداران به 
گوش می رسد، گفتنی است تابلو بورس اوراق بهادار تهران در 
روز جاری، حجم معاملات را ۱6/۲ میلیارد برگه سهم و ارزش 
معاملات خرد )سهام، حق تقدم و صندوق های سهامی( را 

هفت هزار و 8۴۲ میلیارد تومان نشان می دهد. 

   روند صعودی بازار 
همایون دارابی، کارشناس بازار سرمایه در این باره بیان 
کرد: باتوجه  به اینکه تنش ها در منطقه خاورمیانه تا حدی 
کنترل شده و دولت چهاردهم نیز از زمانی که روی کار آمده از 
بازار سرمایه حمایت کرده، فعلا شرایط برای بازار سرمایه مثبت 

ارزیابی می شود. دارابی ادامه داد: همچنین دولت در لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۴ نیز نکات منطقی و معقولی را گنجانده است 
و همه  این ها باعث شده اند بازار سرمایه از کف خودش فاصله 

بگیرد و در حال طی کردن روند صعودی باشد. 

   قطعنامه شورای حکام 
دارابی در خصوص امکان تأثیرگذاری قطعنامه شورای 
حکام بر آینده بازار سرمایه افزود: این قطعنامه همه چیز را 
به سه ماه آینده ارجاع می دهد و می گوید که مدیرکل آژانس 
انرژی اتمی باید سه ماه دیگر در این خصوص گزارش بدهد. 
خ  وی ادامه داد: ما هنوز نمی دانیم که در آینده چه اتفاقی ر
خ خواهد داد یا نه؟ وی  کره ای ر خواهد داد و اینکه آیا مذا
افزود: آژانس بین المللی انرژی اتمی یک مجموعه سیاسی 
است که طبیعتاً تصمیماتش هم در قالب مسائل سیاسی 
که شرایط به این  گرفته می شود و به همین خاطر است 
برمی گردد که ما در ماه های آینده چه تصمیماتی را اتخاذ 

کنیم. 

   سیاست درست
دارابی درخصوص حرکت دولت به سمت تک نرخی کردن 
گفت: با توجه  به اینکه صنایع پتروشیمی و معادن از  ارز 
گروه های پیشرو و فعال در بازار سرمایه هستند و آنها از این 
سیاست تأثیر می گیرند قطعاً می تواند به سود بازار سرمایه 
تمام شود. این کارشناس بازار سرمایه در خصوص ورود ترامپ 
به کاخ سفید و تأثیرش بر اقتصاد ایران گفت: ما در حال حاضر 
منتظر این هستیم که ببینیم ترامپ چه اقدامی خواهد کرد؟ 
گر  ما به  خودی  خود تصویر مثبت یا منفی نداریم، ولی خوب ا
کره در پیش گرفته شود و باتوجه  به صحبت های  مسیر مذا
آقای لاریجانی با وب سایت رهبر انقلاب می توان حدس قریب 
به واقع زد که احتمالا ایران در این خصوص تصمیمات مهمی 

گرفته است. 
 

خ تسعیر و سهام بانک ها     نر
خ تسعیر ارز نیز بیان کرد: این مسأله  دارابی در خصوص نر
کتور های اساسی در نظام بانکی است و نرخ آن یک  یکی از فا
فرصتی را ایجاد می کند که بانک از محل آن سرمایه هایش را 
افزایش دهد و هرچه این نرخ به نرخ واقعی بازار آزاد نزدیک تر 
بتوانند  تا  می کنند  پیدا  مناسبی  فرصت  بانک ها  باشد 

سرمایه های خودشان را افزایش بدهند. 

»آرمان ملی« از روند صعودی بورس در روزهای اخیر گزارش می دهد

موتور بورس روشن خواهد ماند؟
، فرصت طلایی یا تهدید تورمی؟    افزایش نرخ تسعیر

با  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رئیس 
بیان اشتباهات و غفلت هایی که در بخش 
پول و بانکداری دیجیتال شده است، گفت: 
کشور ما ناترازی است و  مهم ترین مشکل 
این باید دلیلی باشد که حکمرانی به خودش 
گر حکمران تراز باشد،  که ا نهیب بزند، چرا
ناترازی رقم نمی خورد. شمس الدین حسینی 
بانکداری  سالانه  همایش  یازدهمین  در 
نوین و نظام های پرداخت با عنوان زیست 
کرد: ما در  بوم بانکداری هوشمند، اظهار 
اوج کارهای تلفیق بودجه ۱۴۰۴ هستیم. در 
برنامه هفتم توسعه گفته شد که دال مرکزی 
رشد اقتصادی است اما در جلسات من به 
این نتیجه رسیده ام که مهم ترین نگرانی ما 
ناترازی هاست. ناترازی در کشور ما از چند 
بخش عبور کرده و ناترازی مرکب شده و الان 
زمان نهیب زدن حکمرانی به خودش است، 
گر حکمرانی تراز باشد، ناترازی رقم  که ا چرا

نمی خورد. 
گی ناترازی سرایت پذیری  وی افزود: از ویژ
که  است. به عنوان مثال ما تصور می کنیم 
شیوه مدیریت ما در بخش انرژی به ناترازی در 
این بخش محدود می شود، اما وقتی می بینیم 
که بعد از کمتر پنج سال از صادرکننده خالص 
سوخت به وارد کننده خالص سوخت تبدیل 
شده ایم یعنی ناترازی در بخش پرداخت ها. 
هزار   ۱۳۰ می کنم  صحبت  شما  با  که  امروز 
میلیارد تومان برای تهاتر سوخت در نظر 
گرفته شده یعنی کمک گرفته شدن از بودجه 
عمومی کشور فقط در بخش سوخت.  رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با 
کید بر تعاریف بودجه گفت: بودجه یک سند  تا
حسابداری نیست بلکه بودجه ابزار حکمرانی 
است که باید به حکمرانی کمک کند که ناترازی 

را برطرف کند. برای همین ما بودجه را تحت 
دانشگاه ها  در  کلان  سیاست های  عنوان 
آموختیم. با این حال گاهی می بینیم که به 

یک سند حسابداری تقلیل پیدا می کند. 
حسینی در ادامه با بیان غفلت های انجام 
شده در بخش حکمرانی توضیح داد: ما چون 
دچار غافلگیری حکمرانی در فضای دیجیتال 
و فضای مجازی شدیم، آنها را سرکوب کردیم. 
سلطان سنجر دریا را شلاق می زد که دریا آرام 
گی تکنولوژی  بگیرد، آیا دریا آرام گرفت؟ ویژ
پیش رو بودن است و مزایای آن توسط مردم 
می کند.  حرکت  شتابان  و  می شود  درک 
نمی توان عتابان با آن برخورد کرد. در برنامه 
هفتم دو هدف گذاشته شده است. در فصل 
توسعه شبکه ملی اطلاعات و در بخش اقتصاد 

 GDP دیجیتال که سهم اقتصاد دیجیتال در
گر قرار باشد سهم GDP باشد  ده درصد باشد. ا
منجر به عددسازی می شود. ما در این زمینه  
در قوانین و مقررات عقب هستیم. مباحث 
اقتصاد دیجیتال یک بخش فنی دارد و یک 
بهش قانون گذاری است.  رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس با مطرح کردن این پرسش 
که رفتار ما و شیوه حکمرانی چگونه بوده است؟ 
بیان کرد: اولین قانون گذاری ما در بخش پول 
به مصوبه  الکترونیکی مربوط  بانکداری  و 
شورای عالی مبارزه با پولشویی بود که می گفت 
نهادهای تحت نظارت بانک مرکزی از استفاده 
از ارز دیجیتال خودداری کنند، آیا این داستان 
خودداری  مردم  نیست؟  سنجر  سلطان 
کردند؟ نمی توان جلوی شتاب تکنولوژی را 

گرفت. پس ما چه راهکاری برای نظم دهی به 
آن داریم؟ مباحث فنی سریع و شتابان حرکت 
می کنند، ما حکمرانان بسته به ذائقه مان آن 
را فرصت یا تهدید می بینیم.  حسینی ادامه 
داد: بعدها در شورای عالی فضای مجازی 
گفته شد که همه مردم از ارزهای دیجیتال 
که  کرد  استفاده می کنند، اما ما ممنوعش 
بحث ماینینگ از سوی هیات وزیران به همراه 
داشت که قرار شد برق با قیمت صادراتی داده 
که غیر رسمی بود و به  شود. سومین سند 
دوران آقای فرزین مربوط نمی شود. بیانیه ای 
بود از سوی بانک مرکزی تحت عنوان رمز ارز 
ملی که برای ما سوال شد این یعنی چه؟ حرف 
من این است که بانک مرکزی سریعا باید به 
جنبه های نهادی بپردازد. خوشحالم که بانک 
مرکزی نوشتن سند پیش نویس راهبردی این 
موضوع را آغاز کرده است. مباحث فنی بسیار 
مهم است، اما ما نباید از نظر قانون گذاری 
عقب بیفتیم.  وی در پایان گفت: ۱۵ سال 
پیش بانک جهانی پول مقاله ای راجع به این 
مباحث منتشر کرد، اما ما هنوز به آن مرحله 
هم نرسیده ایم. به نظرم همان طور که آقای 
فرزین گفتند، باید مباحث مربوط به کریپتو 
کارنسی طبقه بندی شود. هر دارایی ای پول 
نیست و این مباحث روی مفهوم پول تاثیر 
که تعریف شده است. ما امروز  نمی گذارد، چرا
در عصر world currency به سر می بریم و 
بیت کوین یا امثالهم مربوط به هیچ کشوری 
نیست. ما باید پول را به درستی تعریف نکنیم، 
نقدینگی ما درست نمی شود. باید مشخص 
شود که کریپتو کارنسی ها جزو پایه پولی است 
. سیاست پولی نباید بی تفاوت از این  یا خیر
موضوعات عبور کند. من اعلام آمادگی می کنم 

که حاضرم در قانون گذاری همکاری کنم. 

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس: 

مشکل کشور ناترازی است


